

研究报告

植被叶片及冠层层次含水量估算模型的建立

沈艳^{1, 2} 牛铮² 颜春燕²

¹南京信息工程大学气象学院,南京 210044; ²中国科学院遥感应用研究所遥感科学国家重点实验室,北京 100101

收稿日期 2004-8-23 修回日期 2004-11-29 网络版发布日期 接受日期

摘要

利用LOPEX'93数据库中67个鲜叶片含水量Cw和光谱反射率实测数据,基于光谱指数法,在叶片层次,用47个随机样本建立Cw与不同光谱指数的统计模型,并用另外20个样本验证.结果表明,Cw的两种表征形式相对含水量FMC和等价水深EWT在提取叶片Cw时差异较大,EWT与各光谱指数的相关性较FMC高,但FMC对叶片Cw的反演精度高于EWT.而反演精度更高的是基于最优子集回归建立的光谱指数线性模型.Ratio975是叶片层次提取Cw的普适光谱指数.冠层层次,利用PROSPECT + SAILH耦合模型,模拟在不同叶面积指数LAI和Cw下的冠层光谱.为了剔除背景影响,更好地提取冠层Cw,提出用近红外和短波红外波段反射率构造土壤可调节水分指数(SAWI),该指数与其他光谱指数的比值能明显地剔除土壤背景影响,更准确地提取冠层Cw.Ratio 975 的改进型光谱指数(Ratio975-0.96)/(SAWI+0.2)能用来提取叶面积指数 LAI从0.3到8.0, Cw从0.0001cm到0.07cm的冠层Cw,研究表明精度较高.

关键词 [光谱指数法,含水量,土壤可调节水分指数](#)

分类号

Estimation models for vegetation water content at both leaf and canopy levels

SHEN Yan ^{1,2}, NIU Zheng ², YAN Chunyan ²

¹College of Meteorology, Nanjing University of Information Science & Technology, Nanjing 210044, China; ²State Key Laboratory of Remote Sensing Science, Institute of Remote Sensing Applications, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100101, China

Abstract

Based on spectral indices method, this paper utilized the water content (Cw) and reflectance data of 67 fresh different type leaves from LOPEX'93 database to establish the statistical model between leaf Cw and spectral indices at leaf level through 47 samples, and to test the model with the other 20 samples. The results suggested that fuel moisture content (FMC) and equivalent water thickness (EWT) as Cw demonstrators were different in reflectance spectral curves. The difference between FMC and EWT was large when they were utilized to retrieve the leaf Cw. The correlation coefficient between EWT and each spectral index was higher than FMC, but the forecast precision of FMC was better than that of EWT. The 7 spectral indices could all retrieve the leaf FMC accurately, but only the Ratio975, II and SR were suitable to estimate the leaf EWT. Spectral indices linear model on the strength of optimal subset regressions had the highest precision to retrieve the leaf Cw. Ratio975 might be the universal spectral index to estimate the leaf Cw. At canopy level, the simulated canopy spectra under different leaf area index (LAI) and Cw were derived from the PROSPECT and SAILH coupling models. In order to eliminate background influence and to precisely retrieve the Cw, soil-adjusted water index (SAWI) was

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [PDF\(550KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [复制索引](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

- ▶ [本刊中 包含“光谱指数法,含水量,土壤可调节水分指数”的 相关文章](#)
- ▶ [本文作者相关文章](#)

- [沈艳](#)
- [牛铮 颜春燕](#)

proposed at the first time to indicate the information of near-infrared and short-wave infrared canopy reflectance. The ratio of SAWI and other spectral indices could dramatically eliminate the soil background, and effectively retrieve the vegetation Cw at canopy level. Spectral index $(\text{Ratio}_{975}-0.96)/(\text{SAWI}+0.2)$ as improved Ratio₉₇₅ could be used to compute the canopy Cw more precisely when LAI was ranging from 0.3 to 8.0 and Cw from 0.0001 to 0.07cm.

Key words [Spectral indices method](#) [Water content](#) [Soil-adjusted water index](#)

DOI:

通讯作者